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Jean-Marc Rapp: Umění univerzit spočívá ve schopnosti
anticipovat vývoj potřeb společnosti
Profesor Jean-Marc Rapp se na zasedání 5. konventu EUA v Praze oficiálně ujal úřadu nového prezidenta Evropské
asociace univerzit. V letech 1999 – 2006 byl rektorem Univerzity v Lausanne a od roku 2001 do roku 2006 působil ve
funkci prezidenta Konference rektorů švýcarských univerzit (CRUS). Od roku 2005 byl členem rady EUA.
Pane prezidente, v jednom ze svých interview jste řekl, že Evropská asociace univerzit je ve velmi dobré kondici,
a aby obstála, musí mít jasnou vizi budoucnosti a silnou strategii. Mimo jiné jste vyzval veřejnost k převzetí větší
odpovědnosti v otázkách rozvoje vzdělanosti. Jak tedy chcete veřejnost přesvědčit, aby se víc v této oblasti
angažovala? Jaká je vaše konkrétní strategie?
Ano, máme silnou a aktivní vizi do budoucna. Vizi jsou také věnovány tyto dny, kdy v Praze zasedá 5. konvent EUA,
kterou musíme pečlivě promyslit a prozkoumat, abychom zjistili, co jako univerzity potřebujeme, co jsme a kam chceme
jít. Co se týče veřejnosti, věc je zcela jasná. Potřebujeme podporu veřejnosti, ale potřebujeme také oslovit potřeby,
jaké veřejnost má. Imidž univerzity jako vzdělávací instituce pro mladé, kteří jsou jen malým výřezem populace, dnes
už nemá takovou platnost, protože výukové programy mnoha univerzitních ročníků, kurzů a vysokoškolských učebních
osnov po celé Evropě jsou nabízeny a určeny všem věkovým kategoriím. Ale měly bychom o těchto otázkách přemýšlet
systematicky a strategickým způsobem zejména proto, že demografický vývoj je takový - evropská populace, s výjimkou
několika málo zemí, stárne na celém kontinentě. Univerzity jsou odpovědné v tom smyslu, že by měly tento vývoj
předvídat a připravit se na něj. Uvedu příklad. Po celé Evropě teď hledáme a zaměstnáváme webmastery, před několika
lety tato profese vůbec neexistovala. Takže strategie univerzit není v tom, že budou pouze reagovat na tyto potřeby,
ale že je budou anticipovat. Univerzity dnes vyučují profese, které v současné praxi ještě nejsou žádány, ale za několik
let budou. A o tom jsou univerzity - o jejich schopnosti předjímat vývoj potřeb společnosti. To je tedy moje odpověď
veřejnosti.
* * *
Prof. Jean-Marc Rapp, nastupující prezident EUA
V roce 1983 získal doktorát z práva na Univerzitě v Lausanne a v roce 1985 titul LL.M. na Univerzitě Kalifornie v Berkeley.
Pracoval jako právník v Lausanne a v San Francisku a mezi lety 1986 a 1998 sloužil jako náhradní soudce nejvyššího
soudu švýcarského kantonu Vaud.
Od roku 1989 je profesorem obchodního a smluvního práva na Právnické fakultě Univerzity v Lausanne, na které
byl v letech 1996 – 1998 děkanem. Před nástupem do funkce rektora pracoval šest měsíců v Evropské komisi (GŘ
XV) coby expert na finanční informace a zákony o společnostech. Během svého působení ve funkci rektora značně
přispěl k programu spolupráce a k novým strategickým trendům na Univerzitách v Lausanne a Ženevě a ve Švýcarském
federálním technologickém institutu v Lausanne.
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